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Bãncile
franceze pierd
teren pe pieþele
locale ale
obligaþiunilor

Bãncile franceze au pierdut teren,
anul trecut, în clasamentul privind
cele mai active instituþii financiare
pe piaþa primarã ºi cea secundarã a
datoriilor guvernamentale, potrivit
Agence France Tresor (AFT – agen-
þia de management a datoriei
publice).

Aceasta a informat, vineri, cã bãn-
cile din Europa ºi-au restrâns opera-
þiunile de pe piaþa primarã a tranzac-
þiilor cu bonduri guvernamentale din
cauza constrângerilor legislative,
care le-au ridicat costurile.

Clasamentul aratã cã “BNP Pari-
bas”, cea mai mare bancã din Franþa,
s-a menþinut pe primul loc în 2016,
dar a pierdut teren în favoarea
“HSBC Holdings” (locul al doilea)
din Marea Britanie ºi “JPMorgan
Chase & Co.” din SUA (locul al pa-
trulea), pe piaþa primarã ºi cea se-
cundarã a obligaþiunilor de stat.

În aceste condiþii, “Société Géné-
rale” din Franþa s-a situat pe locul al
treilea, iar rivalul local “Credit Agri-
cole” – pe locul al cincilea. Pânã în
2013, BNP, “Société Générale” ºi
“Credit Agricole” au ocupat primele
trei locuri în clasamentul AFT.

Dealerii primari sunt numiþi de
autoritãþile naþionale sã cumpere
bonduri în cadrul licitaþiilor ºi sã le
distribuie apoi cãtre investitori, pe
piaþa secundarã. (V.R.)

ADRIAN MITROI, PROFESOR DE
FINANÞE COMPORTAMENTALE:

“Aderarea la euro - cel
mai bun proiect de þarã
adresat copiilor noºtri“

Aderarea la moneda unicã euro-
peanã este cel mai bun proiect de þarã
adresat copiilor noºtri, dupã cum
considerã Adrian Mitroi, profesor de
finanþe comportamentale. Domnia
sa considerã: “Este adevãrat cã o
monedã unicã are ºi aspecte negati-
ve, care ies mai proeminent în evi-
denþã, mai ales în momente de crizã.
În primul rând, moneda unicã (mai
ales politicã, ºi nu economicã) impu-
ne (doar implicit) o disciplinã rigu-
roasã la nivel fiscal. Acest lucru este
cel mai dificil de obþinut, þinând cont
de diversitatea socialã ºi economicã
a Europei. Efectul de diversificare
financiarã, economicã, politicã ºi so-
cialã al Europei ar trebui sã fie, în
cele din urmã, de suport constant

solid pentru moneda euro.
Cum, în ce condiþii ºi la ce curs

ºi-ar plãti, de exemplu Franþa, acum,
datoria publicã în franci? La fel, cred
cã Brexit este o eroare fundamentalã
a unei generaþii egoiste ºi mioape, dar
care din cauza aroganþei nu îºi mai
poate recunoaºte ºi îndrepta la timp
eroarea. Nu era fairplay sã votãm ºi
noi, UE, despre Brexit, dar ºi genera-
þiile vechi ºi noi de britanici?”.

Printre altele, domnul Mitroi ne-a
vorbit, într-un interviu, despre riscul
investiþional ºi despre alternativele
de economisire ºi investiþie.

E.O.

GRAM AUR = 169,4280 RON FRANC ELVEÞIAN = 4,2486 RON EURO = 4,5194 RON DOLAR = 4,2442 RON

DUPÃ CAZUL ADRIANA TÃNÃSOIU,

Radu Toia, angajat
la ASF, în ciuda
procesului pe care îl avea
cu Autoritatea ºi cu
Miºu Negriþoiu
l Radu Toia ne-a spus cã a renunþat la proces l În 2015, Radu Toia s-a
aliat cu grupul Frãþilã, Certinvest ºi Broadhurst contra conducerii SIF
Transilvania, dupã ce, anterior, fusese revocat din directoratul SIF3
l În urma scandalului de la SIF3, Radu Toia are o plângere penalã depusã
de “Transilvania Hotels&Travel” l Radu Toia: “Nu mã consider
responsabil de lucrurile invocate ºi aºtept sã se judece procesul”

Preºedintele Autoritãþii de Supra-
veghere Financiarã (ASF), Miºu
Negriþoiu, l-a angajat, recent, pe
Radu Toia pe funcþia de consilier
pentru piaþa de capital ºi protecþia
consumatorului, cu puþin timp înain-
te ca, la Curtea de Apel Bucureºti, sã

se judece un nou termen în procesul
pe care Toia îl intentase Autoritãþii ºi
lui Miºu Negriþoiu.

Astfel, pe 6 martie era programatã
judecarea solicitãrii lui Radu Toia de
anulare a amenzii de 10.000 de lei,
primitã de la ASF pe 20 noiembrie

2014, pe când era membru al Direc-
toratului SIF Transilvania. Radu
Toia ne-a transmis cã a renunþat la
procesul respectiv.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 5)

Vlãdescu nu exclude
o plângere împotriva

lui Prosszer
(Interviu cu Sebastian Vlãdescu, fostul preºedinte “Romcab” Târgu Mureº)

l Vlãdescu nu îºi explicã pierderile raportate de Romcab pentru 2016 l Sebastian Vlãdescu are deja
discuþii cu avocaþii pentru a lua mãsuri împotriva conducerii executive Romcab l “În decembrie, am
primit un cash-flow ca sã-l prezint bãncilor, în care marja de profit era 4% pentru 2016”l ”Pe 14
ianuarie, am primit propunerea sã fiu asociat în Sadalbari”l “Personal, am împrumutat Romcab cu
100.000 de euro, în noiembrie”l “Firma elveþianã SGS a fost angajatã de Romcab ca sã certifice
bãncilor stocurile”l “ Nu existã nici o legãturã, nici un fel de contract, nici un fel de avantaj pentru
Tãriceanu din afacerea Romcab”l “Eximbank împreunã cu IIB, CEC ºi Banca Transilvania pot
deveni proprietarii Romcab”

Reporter: Cum vã explicaþi pier-
derea majorã din 2016, de circa 39
milioane de euro, pe care a rapor-
tat-o Romcab, la finalul sãptãmânii
trecute, în condiþiile în care, la nouã
luni, a anunþat un profit net de apro-
ximativ 9 milioane de euro ?

Sebastian Vlãdescu: Problema este
cã nu-mi explic aceastã pierdere. Ulti-
mele date pe care le-a primit Consi-
liul de Administraþie din care am fã-
cut parte, în octombrie 2016, se refe-
rã la rezultatele la 9 luni, care arãtau
cã firma era funcþionalã, profitabilã
ºi fãrã probleme, în conformitate cu
planul de afaceri al anului 2016.

Nu aveam înregistrãri în Centrala
Incidentelor de Platã, nu erau
întârzieri la bãnci, nu existau datorii
la stat, nu aveam vreo plângere de la

vreun furnizor cã este neplãtit.
Urmãream constant ca Romcab sã

nu aibã datorii cãtre bugetul de stat ºi
cãtre bãnci. De asemenea, urmãream
încadrarea în parametrii de profita-
bilitate, lichiditate ºi îndatorare
agreaþi cu finanþatorii. Nu existau
deviaþii sau elemente care sã-mi
atragã atenþia, cu excepþia a douã ci-
fre pe care le-am observat ºi le-am
discutat cu Zoltan Prosszer (n.r.
CEO-ul Romcab, devenit preºedinte
la jumãtatea lunii ianuarie), respec-
tiv nivelul stocurilor – 120 milioane
de euro - ºi nivelul crescut al datorii-
lor cãtre terþi non-bancari (circa 90
de milioane euro).

ANCUÞA STANCIU

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 14)

EUGEN OVIDIU CHIROVICI:

„O þarã fãrã o presã puternicã ºi independentã este o þarã
cu o democraþie ºubredã”

Reporter: Succesul de care vã
bucuraþi v-a luat prin surprindere?

Eugen Ovidiu Chirovici: Da.
Nici mãcar nu ºtiam cã o carte aflatã
încã în manuscris se poate vinde si-
multan unor edituri din mai multe
þãri. Cel mai îndrãzneþ vis al meu era
semnarea unui contract rezonabil cu
o editurã britanicã semnificativã, iar
apoi, în cazul în care cartea ar fi avut
succes, ar fi urmat sã fie vândutã ºi în
alte þãri/tradusã în alte limbi. În
schimb, în aproximativ o lunã de
zile, m-am trezit semnând contracte
cu edituri de prima mãrime din 38 de
þãri. A fost ºocant, cred cã mi-au tre-

buit vreo câteva luni ca sã-mi dau
bine seama ce se întâmplã.

Reporter: Locuiþi în Marea Bri-
tanie, care sunt, în linii mari, diferen-
þele dintre piaþa de carte britanicã ºi
aceea din þara noastrã? Dar dintre
scriitorul britanic ºi cel autohton, nu
doar din punct de vedere financiar?

Eugen Ovidiu Chirovici: Prima
diferenþã este dimensiunea, evi-
dent. A doua constã în faptul cã noi
suntem „importatori” de literaturã,
pe când britanicii publicã foarte pu-
þini strãini ºi încã ºi mai puþin autori
care nu sunt de limba englezã (tra-
ducerile reprezintã sub trei la sutã

din totalul titlurilor publicate
într-un an). A treia constã în profe-
sionalism; mã refer la editare, mar-
keting ºi aºa mai departe. În rest,
condiþia scriitorului nu este grozavã
nici în Marea Britanie, nici în Fran-
þa, Germania sau SUA. Foarte puþi-
ni autori reuºesc sã trãiascã doar din
scris, iar numãrul celor aflaþi în ace-
astã fericitã situaþie a scãzut con-
stant în ultimii zece ani, pe mãsurã
ce veniturile s-au diminuat.

A consemnat

DAN NICOLAIE

(continuare în pagina 2)

Eugen Ovidiu Chirovici economist,
scriitor ºi jurnalist, stabilit de mai
mulþi ani în Marea Britanie, a reuºit
sã dea lovitura pe piaþa literarã inter-
naþionalã cu primul sãu roman scris
în limba englezã „Cartea Oglinzilor”.
Drepturile de publicare pentru acea-
stã carte au fost cumpãrate de edi-
turi din peste 38 de þãri, printre care
Marea Britanie, SUA, Germania,
Franþa, Italia, Spania. În curând car-
tea va fi lansatã oficialã ºi în þara no-
astrã, în prezenþa autorului, potrivit
Editurii RAO, au fost deja preco-
mandate peste 20.000 de exempla-
re.

Citiþi detalii în pagina 5

EXCLUSIVITATE

ÎN URMA CONTROLULUI PERIODIC,

ASF a sancþionat BVB
ºi i-a impus un plan de
mãsuri

Autoritatea de Supraveghere
Financiarã (ASF) a sancþio-
nat cu averisment Bursa de

Valori Bucureºti (BVB) ºi i-a impus
implementarea unui plan de mãsuri
de remediere a neregulilor constata-
te, inclusiv a unui audit IT, în urma
controlului periodic efectuat, între
12 ºi 29 septembrie 2016.

ASF a anunþat, vineri, cã a decis
amendarea reprezentantului com-
partimentului de control intern ºi
atenþionarea unor reprezentanþi ai
societãþii.

“În urma verificãrilor asupra activi-
tãþii BVB din intervalul 26 martie
2013 – 12 septembrie 2016, au fost
identificate o serie de deficienþe în
ceea ce priveºte regulile de conduitã,
reglementãrile interne, cerinþele pri-
vind funcþionarea operatorului de pia-
þã ºi a pieþei reglementate ºi a fost con-
statatã absenþa unor proceduri opera-
þionale”, searatã încomunicatulASF.

Deciziile ASF cu privire la rezul-
tatele controlului periodic pot fi con-
testate în termen de 30 de zile de la
data comunicãrii.

Bursa de Valori Bucureºti a trans-
mis cã asigurã investitorii ºi toþi par-
tenerii de business, în calitatea sa de
operator al pieþei de capital din Rom-
ânia, cã toate operaþiunile Bursei au
fost, sunt ºi vor fi conduse cu cel mai
înalt grad de diligenþã profesionalã.
Reprezentanþii BVB au adãugat:
„BVB va continua un dialog cu ASF,
inclusiv prin utilizarea paºilor ºi mã-
surilor legale în cadrul procesului de
control încã nefinalizat, despre stan-
dardele comunicãrii cu piaþa, despre
competenþele profesionale, respec-
tarea regulilor de bunã conduitã ºi
alte aspecte incidente, considerând
acest dialog o componentã impor-
tantã pe drumul pieþei de capital din
România spre o piaþã dezvoltatã ºi
civilizatã, care protejeazã interesele
investitorilor, participanþilor ºi emi-
tenþilor de instrumente financiare”.

Autoritatea a transmis cã va publi-
ca deciziile dupã expirarea perioadei
de contestare.

Bursa de Valori Bucureºti a înre-
gistrat, în 2016, un profit net consoli-
dat de 7,87 milioane lei (aproximativ
1,74 milioane de euro), în creºtere cu
19% faþã de 2015, potrivit raportului
preliminar.

Segmentul de tranzacþionare al
Grupului a generat în anul 2016 un
profit operaþional de 5,41 milioane
lei, având un aport majoritar în re-
zultatul operaþional al Grupului, se
mai aratã în documentul citat. (A.A.)


